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کرونا      
شهروند| خانمی از اقوامش می گفت که کسی را برای 
نظافت منزل به خدمت گرفتند اما گویا بیمار بوده است و کل 
خانواده از او کرونا گرفته اند. بهتر اســت تا شکســت کامل 
بیماری، خانم هــا کارهای منزل را خودشــان انجام دهند. 

اباذریان
شهرستان

شــهروند|  ترافیک در روستای کشــف غوغا می کند؛ 
به خصوص در میدان اصلی. الان روستا کلی زمین خالی دارد 
که ســاختمان های چندطبقه در آن ها ســاخته می شود و 
تقریبا همه بدون پارکینگ است. اگر این طوری پیش برود، 
تا چند وقت دیگر مردم و مسئولان به مشکل برمی خورند. 

نجفی
۶۰۵...۰۹۱۵| تمام نانوایی های روستای کشف طوری نان به  
دست مردم می دهند و با همان دست پول می گیرند که انگار 
اسم کرونا را هم نشنیده اند . از پوشیدن لباس های نامناسب 
و رفتارهای غیربهداشتی بگذریم. لطفا یک گزارش میدانی 

تهیه کنید.
شرکت برق

شهروند| از مســئولان محترم شرکت برق مشهد تمنا 
می کنم روشنایی کنارگذر شمالی ۷۵متری رضویه از فلکه 
مهدی آباد به سمت پل بازه شیخ را درست کنند. این مسیر 

در شب خیلی خطرناک است. محمد آبروان
سازمان تاکسی رانی     

۰۵۵...۰۹۱۵| کرایــه فعلی تاکســی ها بــه هیچ وجه 
جواب گوی گرانی های اخیر به خصوص خوراک، اجاره خانه و 

قطعات یدکی نیست. لطفا در این باره قدمی بردارید.
سازمان اتوبوس رانی

۱۵۸...۰۹۳۶| در اتوبوس ها به خصوص بی آرتی۳ بعد از 
ماجرای کرونا تزئینات داخلی به خصوص پرده ها شست وشو 
شــده اند اما ظاهرا بــا عجله، نصــب مجدد شــده اند و به 
گیره هایشــان آسیب رســیده اســت و کلا ناموزون نصب 

شد ه اند. با این وضعیت نه زیبایی دارند نه سایه.
شهرداری      

۴۲۴...۰۹۱۵| از زمانی که شهرداری گاری ها و وانت های 
فروش میوه را جمع کرده اســت، دیگر مردم میوه خوب و 
ارزان نخورده اند. آن ها میوه را ارزان و مســتقیم به دســت 

مصرف کننده می رساندند؛ کاش دوباره برگردند.
 ۲۵۱...۰۹۱۵| لطفــا میخچه هایــی را کــه بــرای کاهش 
ســرعت خودروها در آســفالت بولوار امام علی، منتهی به 
نمایشگاه(حدفاصل نهضت) گذاشته اید، جمع آوری کنید. 

به جلوبندی خودروها خیلی آسیب می زند.       
۲۰۲...۰۹۱۵| از میدان شهدا تا چهارراه شهدا، آسفالت هر دو 

مسیر دست انداز زیادی دارد. لطفا اقدام کنید.
شرکت آب و فاضلاب      

شهروند| چرا قبض های آب بی حساب وکتاب می آید؟ 
وقتی هم که اعتراض می کنیم، می گویند مأمور آب نداریم 
و علی الحســاب اســت! چرا ما برای ۴ماه باید ۱میلیون و 
۷۰۰هزارتومــان  بپردازیم، آن هم در بولــوار توس؟ لطفا 

پیگیری کنید.
دولت

شهروند| هولناک ترین گرانی ها در سال گذشته، در سه 
مرحله رقم خورد که همه چیز گران شد. همچنین سرمایه 
ثروتمندان به همان میزان افزایش پیــدا کرد و در کنارش 
احتکار و دزدی افزایش یافت اما دریغ از واکنش مناســب 

از سوی مسئولان! تکانی به خودتان بدهید.
شــهروند| شــما بگویید با ماهی ۵۰۰هزار تومــان تأمین 
اجتماعی چطور می شود ســر کرد؟ مستمری بگیر هستم و 
خدا شاهد است نزدیک به دو سال می شود که رنگ گوشت 
را ندیده ام. حســرت همه چیز بر دلم مانده؛ حتی یک وعده 
غذای درســت و حســابی. آن قدر نان و ســویا و بادمجان 

خورده ایم که مریض شده ایم.
شهروند| آقای وزیر کار و مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی! 
این تأمین اجتماعی است یا تأمین اشتباهی؟ آیا شما تورم 
را درک کرده اید؟ آیا شما پول مایحتاج زندگی را از حقوق 
می پردازید؟ من به عنوان یک بازنشســته می گویم: خدا از 

شما نگذرد!

با ما در ارتباط باشید
info@shahrara.com
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ما ممکن اســت عبوری یا جایی، حرکت خوبی را از شخصی 
ناشناس ببینیم و به  دلمان بنشیند اما فرصت تشکر نداشته 
باشیم. ستون «مردم خوب، حال خوب»، برای تشکر از همین 

ناشناس های خوب است.
غلامرضا جلالی| آفرین بر شــما که با پیگیری هایتان باعث 
شدید شــهرداری منطقه، چند روز پیش، فضای سبز خالی 
محله ما را بالاخره سروسامان دهد. از زحمات کارگران فضای 
سبز هم تشکر می کنم. امیدوارم به همه فضاهای سبز بولوار 

کارمندان دوم رسیدگی کنند.
سپهسالار| چند روز پیش سوار اتوبوس خط۲۹ شدم با کد۴۱۴۸. 
چیزی فراتر از یک اتوبوس شهری بود. برق شیشه ها، تمیزی سقف 
و قالیچه راهرویش، حکایت از زحمت فراوان راننده آن داشت. دم 
شما گرم آقای راننده و ممنونم! پیشنهاد می کنم شهرآرا هم یک 

گزارش تصویری تهیه کند و زحمات این راننده را به تصویر بکشد.

مخاطبان ارجمند روزنامه شهرآرا! ضمن سپاس و قدردانی از 
همکاری شما با «باشگاه مخاطبان» و در راستای ارج نهادن 
به جایگاه شما عزیزان در رسانه خودتان، به اطلاع می رساند 
به تازگی لینکی با عنوان «شــهروند خبرنگار» در سایت 
«شهرآرانیوز»، راه اندازی شده است تا مشکلات، انتقادها، 
پیشنهادها و دیدگاه های شما در عرصه وسیع تری دیده شود 
و با پیگیری های بعدی خبرنگاران روزنامه به نتیجه برسد. 
به همین منظور از شما همراهان همیشگی می خواهیم با 
ارسال تصاویر و ثبت دیدگاه های خود ما را یاری کنید.جدا 
از اینکه تصاویر و پیام های ارســالی شما به نام خودتان در 
سایت نشریه ، کانال باشگاه مخاطبان و صفحه جامعه 
روزنامه منتشر خواهد شد، پایان هر ماه به سه نفر از عزیزانی 
که بهترین عکس ها یا پیام ها را ارسال کرده باشند، شش ماه 

اشتراک رایگان شهرآرا هدیه می شود.

 هر ۲۰دقیقه یک خودرو راهی می شود
پیرمرد حدودا هفتادساله به نظر می رسد. برای 
راننده ها دست تکان می دهد و گاهی با آن ها که 
نیش ترمزی می زنند، خوش وبش می کند. خودم 
را یک مشتری معرفی می کنم که برای استخر 
باغم قصد خریدن آب دارم. همان ابتدا با سوالش 
متوجه می شوم که جزئیات زیادی می داند؛ چون 
اول، آدرس دقیق باغ را می پرسد و بعد توضیح 
می دهد: قیمت گذاری واقعی براساس مسیر مدنظر 
مشتری است. نرخ پایه وانت  با مخزن آب ۲هزار 
لیتری تا سه راه فردوسی، ۴۰  تا ۵۰هزار تومان 
است. اگر محل خریدار در روستا باشد، به مبلغ 
۳۰هزار تومان فروخته می شود. به گفته او، دلیل 
دیگر تفاوت قیمت هم محل پر کردن مخزن هاست. 
درحین صحبت هایش به نقطه ای در نزدیکی های 
ساختمان های الهیه اشاره می کند و می گوید: 
نزدیک الهیه یک چاه موتور هست که مربوط 
به همان شهرک است. ماشین هایی که از آنجا 
آب برمی دارند، باید سه یا چهار ساعتی در صف 
بمانند؛ به همین خاطر قیمت تانکرهایی که آنجا 
پر می شود، اختلاف زیادی دارد اما اینجا بیشتر از 
۲۰دقیقه طول نمی کشد و ارزان تر تمام می شود.  

بازارگرمی اش هم بد نیست و برای جلب نظرم 
می گوید که حاضر است تریلر ۱۰هزار لیتری را به 

مبلغ ۱۲۰هزارتومان برایم بفرستد. تاکید می کند: 
خیلی از خانه ها در منزل آباد، بی آب هستند و این 
آب برای نوشیدن مناسب است و برخی اهالی که با 
قطعی آب روبه رو هستند یا بعضی مناطق نوساز که 
هنوز به سیستم لوله کشی متصل نیستند، از این آب 
برای پر کردن تانکر خانگی استفاده می کنند. از قرار 
معلوم یک عده از مشتریان پروپاقرص خرید آب، 
هم آن هایی هستند که به ساخت وساز مشغولند.   
یک خودروی خاور درحال عبور از کنار ماست. 
طبق عادت، راننده برای پیرمرد بوق می زند و با 
اشاره دست من می ایستد. می گوید خودرویش 
گنجایش  ۵هزار لیتر را دارد و مبلغ پیشنهادی اش 
۱۵۰هزار تومان است. به محض اینکه پیرمرد مرا 
دخترعمویش معرفی می کند، مبلغ را کاهش 
می دهد و می گوید: به خاطر عمو تا ۱۰۰هزار تومان 

هم برایتان آب می آورم.   
 انتهای خیابان۱۹، بهشت تانکرهای آب

دو طرف خیابان بهشت۱۹ تا نیمه، دیوار باغ هاست 
و از آنجا به بعد، از سمت راست زمین های خالی 
شروع می شود و سمت چپ یک جوی آب زلال 
دیده  می شود که در جای جای آن پسربچه ها 
درحال آب تنیِ ظهر تابستان هستند. چند 
دوچرخه را داخل آب رها کرده اند و  صدای 
شادی شان از کمی دورتر، سکوت زمین های 

کشاورزی را می شکند. خیابان طولانی است اما از 
همان نیمه راه هم می شود انتهای بهشت را دید که 
یک وانت و دو تریلر درحال پر کردن مخازن خود 
از جایی هستند که آب از زمین می جوشد. یک 
خانواده  هم کمی دورتر از آب، فرشی انداخته اند 
و زیر سایه درختان توت درحال گذراندن اوقات 

خود هستند.  
 قیمت کمتر برایمان صرف ندارد

راننده یکی از تریلرها زیر سایه درخت کنار قنات 
نشسته است و سیگار می کشد. منتظر است تا 
مخزن آب خودرویش پر شود. آدرس ساختگی  من 
که بعد از پلیس راه امام هادی است، ۲۵۰هزارتومان 
برای یک مخزن پیشنهاد می دهد و تاکید می کند 
که برای یک استخر اغلب چهار تا پنج  بارِ آب لازم 
است.   به قیمت ها اصرار می کند. حاضر نیست 
تخفیف بدهد و می گوید: قیمت کمتر برایمان 
صرف ندارد، زیرا هزینه نگهداری این خودروها 
زیاد است. به علاوه باید روزی چندبار این مسیرها 
را برویم و برگردیم.  شماره اش را روی خودرویش 
نوشته است و اشاره می کند که همان را یادداشت 
کنم و شب قبل، برای سفارش تماس بگیرم. با 
اطمینان می گوید که این آب برای آب تنی و 
خوردن، مناسب است؛ چون از کوه ها و بندگلستان 

سرازیر می شود.
   درگیری و چاقوکشی بر سر برداشت آب قنات

هرچه به ظهر نزدیک می شویم، تعداد خودروها 
بیشتر می شود. قلعه منزل آباد و بافت قدیم، 
همین خیابان بهشت است و بافت جدید از خیابان 
صاحب الزمان(عج) شروع می شود که خانه هایش 
در پاییز و زمستان هم آب ندارند. درمقابل، آن ها که 
در بافت قدیم هستند، خانه هایشان کنتور ندارد و 
به شاه لوله وصل هستند. این ها را نجفی که مدتی 
است برای زندگی از مشهد به منزل آباد نقل مکان 
کرده است، می گوید و روایتش از برداشت آب قنات، 
جنبه دیگری هم دارد: «آب این قنات را یک عده 
به انحصار خودشان درآورده اند و به دیگران اجازه 
برداشت نمی دهند. نرخ و زمان برداشت، دست 
خودشان است. هر غریبه ای وارد شود، درگیری و 

چاقوکشی راه می افتد.»
 دیوار»؛ محل تبلیغ آب فروشان»

یکی از بهترین محل های خریدن آب، مشاهده 
تبلیغات برروی سایت دیوار است. در این سایت، 

تبلیغات فروش برای استخرها و ساخت وساز، 
فراوان است. به یکی از شماره ها که زنگ می زنم، 
مردی از پشت خط آدرس باغ و ابعاد استخر را 
می پرسد و برای مکانی که من می گویم، مبلغ 
۶۵۰هزارتومان را به ازای یک تانکر  ۲۰هزارلیتری 
پیشنهاد می کند. ادعایش این است که آب، 
آشامیدنی است و می توان برای مصارف مختلف از 
نوشیدن گرفته تا استخر و پروژه های عمرانی از آن 
استفاده کرد. مثل دیگر فروشنده ها از یک روز قبل 
سفارش می گیرد و مقداری از مبلغ را هم با توجه 
به هموار و غیرهموار بودن مسیر، متغیر می داند که 
باید از قبل توافق خود را برای آن اعلام کنم. مکان 
برداشت آب را نمی گوید اما باتوجه به گفته های 
دیگران به نظر می رسد که منبع برداشت آب، خیلی 

هم دور نیست.
 قنات در محدوده دهیاری نیست

امیرنقیبی، دهیار روستای منزل  آباد است و همین 
ابتدای کلام خیالمان را راحت می کند که  قنات، 
خارج از محدوده طرح هادی است و به کشاورزان 
مربوط می شود و در محدوده اختیارات دهیاری 
نیست. او می گوید: قنات، منبع آبیاری زمین های 
کشاورزی است و امسال به دلیل بارندگی فراوان، 
خروجی زیادی داشته  است. هر کشاورز یک 
سهم از آب قنات دارد و می تواند سهم خود را 
بفروشد. احتمال دارد چندنفری سهم خود را 
واگذار کرده  باشند. چاه موتوری هم در مرز بین 
چاهشک و منزل آباد و آن هم متعلق به کشاورزان 
است. وی در پاسخ به اینکه محلی ها به برداشت 
و فروش آب اعتراض دارند، می گوید: این قنات 
خصوصی است و اصلا به محلی ها ارتباطی ندارد. 
برداشت آب قنات، ارتباطی به آب شرب منزل آباد 
ندارد، زیرا آب این منطقه تحت نظر آب وفاضلاب 
شهری است. ما دو چاه آب شرب داریم که یکی در 
ابتدای بهشت۱۹و دیگری در بهشت۱۹/۷ است. 
منزل آباد براساس آمار جدید مرکز بهداشت، 
حدود ۱۲هزارنفر جمعیت دارد. نقیبی حل 
مشکل کمبود آب خانه ها را با اتصال همه معابر 
به لوله گذاری، رد و تاکید می کند: اهالی فقط 
درصورتی که ساخت  وسازهای جدید یا تخلف 
ساختمانی وجود داشته باشد، کمبود آب خواهند 
داشت. درحقیقت مشکل منزل آباد، کمبود آب 
نیست، بلکه ذخیره آب است. مخزن کنونی، 

کوچک است و باعث می شود برخی مناطق در 
تابستان دچار مشکل شوند. اداره آب  وفاضلاب 
شهری اقداماتی انجام داده است و باید مراحل 

نصب مخزن جدید را طی کند.
 قرار دادن محافظ بر سر قنات، مقدور نیست

تانکرهای حمل آب قنات، مجوز رسمی ندارند و 
درظاهر، این برداشت، توافقی است بین کشاورزان. 
این ها توضیحات اسماعیل سالار است که در 
کسوت یکی از کشاورزان فعال، کار رفع ورجوع 
مشکلات اهالی را برعهده دارد و او را به عنوان 
نماینده خود می شناسند. آن طور که از گفته هایش 
برمی آید، کشاورزان سهم آبی دارند که یا خود 
برداشت کرده، می فروشند یا به دیگری اجازه 
برداشت آن را می دهند. البته این نکته را هم 
می گوید که برخی کشاورزان رضایت ندارند اما 
چون از محل قنات دور هستند، نمی توانند مدام 
به آنجا سرکشی کنند.   وی که دل پردردی از 
این ماجراها دارد، ادامه می دهد: اگرچه برخی 
کشاورزان ناراضی اند، به جنجال های بعد از آن 
نمی ارزد و اغلب به نحوی باهم به توافق می رسند. 
گاهی تذکر داده ایم و گاهی با کدخدامنشی ماجرا 
را حل کرده ایم. سالار درباره اینکه امکان کنترل 
بیشتر وجود ندارد، توضیح می دهد: نباید از این 
آب برداشت شود. بارها تذکر داده ایم که این آب 
متعلق به کشاورزی و مربوط به زمین هاست اما 
امکان کنترل مداوم و سرکشی را نداریم. هم از نظر 
هزینه و هم قرار دادن محافظی بر سر قنات برای 
ما و کشاورزان، مقدور نیست که به فردی حقوق 
بدهیم تا از قنات محافظت کند. برخلاف گفته های 
دیگران، سالار تاکید می کند که آب قنات، 
آشامیدنی نیست و تنها می توان برای مصارفی 
همچون آبیاری باغ، پر کردن استخر و ساخت وساز 

از آن استفاده کرد.  
 گزارشی در آب منطقه ای موجود نیست

در ادامه پیگیری هایمان به محمد برزویی، مدیر 
امور منابع آب مشهد، می رسیم و آن طور که از 
توضیحات مختصر او پیداست، هیچ گزارشی 
درباره برداشت آب از قنات منزل آباد ثبت نشده 
است. او با اظهار بی اطلاعی از ماجرا اعلام می کند 
که به زودی بازرسانی را به محل، اعزام و وضعیت را از 
نزدیک بررسی و توضیحات بیشتر را به ارائه گزارش 

بازرسان، موکول می کند.

تکتم جاوید
   t.javid@shahraranews.ir

 «شــما هــم اگر 
۱۰تــن داری، بیار 
و آب بردار. امســال 
بارندگی خیلی خوب 
بــوده و قنات پرآب 
است. کسی هم مانع برداشتن آب نمی شود.» 
چشــم هایش را ریز می کند و همان طور که 
دســت هایش را در هوا تکان می دهد، ادامه 
می دهد: «البته باید یک آشنایی خیلی ریزی 
بدهید که بقیه بگذارند آب بردارید. مثلا بگو 
دخترخاله فلانی ام. اگر قرار باشد غریبه بیاید 
آب ببرد که نوبت به خودشان نمی رسد.» این 
بخشــی از مکالمه  من با یک راننده یک تانکر 
حمل آب است در خروجی قنات منزل آباد که 
فاصله چندانی با مشهد ندارد. برداشت آب قنات 
و فروش آن برای مصارف غیرکشاورزی، چندی 

است که در اینجا باب شده است؛ همین است 
که هرچند ساعت یک تانکر به خروجی قنات 
می آید و پمپش را روشن می کند تا سفارش 
استخر یک باغ، منبع یک کارواش یا حتی منبع 
یک پروژه ساختمانی را بالا بکشد؛ البته برخی 
فروشــندگان و رانندگان برای کارشان دلیل 
دیگری دارند: «به جای اینکه بگذاریم آب وارد 
بیابان و کال شود، مردم آن را برمی دارند و به هم 
می فروشند. یکی برای بنایی اش می خواهد، 
یکی برای خوردوخوراکش و دیگری هم برای 
استخر.» پیامک و گلایه یکی از اهالی، پای ما 
را به تنها قنات منزل آباد باز می کند؛ کسی که 
به گفته خودش، هر روز کنار جوی آب نزدیک به 
قنات می نشیند و رفت وآمد تانکرها را به چشم 
می بیند. او حتی می شــنود که آب فروشان، 
تلفنی به مشــتریان می گویند: «هر ماشینی 
دلتان بخواهد، داریم. از وانت چهارتنی تا خاور 
پنج تنی و تانکر ۱۰هزارتنی. هرجا بخواهید، 

برایتان می آورند.»
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آب فروشی
 مثل آب خوردن

گزارشی از فروش آب قنات روستای منزل آباد که در نبود نظارت مسئولان 
نصیب ویلاها، پروژه های ساختمانی و کارواش ها می شود
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وضعیت آب های زیرزمینی استان به روایت آمار سال ۱۳۹۸

یکشــنبه این هفته بود که ۴نفر از نمایندگان مردم 
مشهد در مجلس شورای اسلامی همراه با رئیس کل 
دادگستری استان و شهردار مشهد از روند اجرای پروژه 
کوه پارک بازدید کردند. در این بازدید که از ساعت۱۸ 
تا غروب آفتاب به طول انجامید، شهردار قسمت های 

مختلف پروژه را به وکلای مردم معرفی کرد.
 هم معبر، هم پارک

جواد کریمی قدوسی، نماینده مردم مشهد در مجلس، در 
جریان این بازدید با اشاره به انتقادات و نگرانی هایی که درباره 
پروژه کمربند جنوبی وجود دارد، گفت: این بازدید برای پاسخ 
به دغدغه های نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی 
انجام شده است. در دوره مجلس نهم من و آقایان پژمانفر و 
بحرینی به عنوان نمایندگان مردم مشهد در زمان آغاز احداث 
پروژه کمربند جنوبی از آن بازدید کردیم. در آن بازدید من 
منتقد اجرای پروژه کمربند جنوبی بودم. چون هنوز ترافیک 
مرکز شــهر حل نشــده بود و پرداختن به کمربند جنوبی 
اولویت نداشت. در آن زمان معتقد بودم که هزینه اجرای این 
پروژه باید به جای اینجا، صرف حل مشکل ترافیک و ایجاد 
تقاطع های غیرهم سطح در شهر شود. در شرایط فعلی به طور 
دقیق نمی دانیم مشــکل اصلی که باعث زیر بار نرفتن این 
پروژه شد، در کجاست، اما با توجه به اینکه بخش زیادی از این 
پروژه با هزینه مردم مشهد و از محل عوارض های پرداختی 
آن ها تأمین شده است و در درازمدت هم نیاز به اجرای آن 
وجود دارد، این طرح باید زیر بار برود و از آن استفاده شود. 
او با بیان اینکه این طرح برای افزایش سرعت حمل ونقل و 
رفاه شهروندان طراحی شده اســت و باید برای مردم مفید 
باشد، اظهار کرد: پارک های خطی این پروژه هم بدون اینکه 
بر سرعت حمل ونقل در بزرگراه تأثیری بگذارد، باید تقویت 
شود تا مردم بتوانند از طبیعت موجود در فضای این پروژه 
هم استفاده کنند. یکی از دغدغه های ما این است که خط 
حد ساخت وسازهای شهری و مسکونی با این پروژه به طور 
کامل به فضای سبز تبدیل شود. البته اگر طرح های مصوبی 
وجود دارد، یا مالک شخصی پروانه ای برای ساخت وساز گرفته 
است، اصراری به متوقف کردن آن نداریم، اما انتظار داریم 

بخش هایی که در دست خود شهرداری قرار دارد، به فضای 
سبز تبدیل شود. بازدید امروز هم برای بررسی مشکلاتی که 
در مسیر راه اندازی این پروژه وجود دارد، برگزار شده بود و 
امیدواریم با توجه به اقدامات انجام شده، به زودی این طرح 
بهره برداری شود. کریمی قدوسی در پاسخ به اختلاف نظری 
که با دیگر نمایندگان درباره استفاده از این پروژه به عنوان 
معبر دارد هم گفت: من درباره جزئیات طرح بحثی ندارم، 
اما برنامه ریزی های کلی این طرح برای ایجاد کمربند جنوبی 
بوده است؛ مسیری که هنوز انتهای آن باز نشده است. با توجه 
به مقدار هزینه ای که تا الان شــده است، باید مردم بتوانند 

به طور کامل از این معبر استفاده کنند.
 نمایندگان مشهد با شهردار هم نظرند

حجت الاســلام نصرا... پژمانفر، دیگر نماینده مشهد، هم 
در این بازدید با اشــاره به هم نظر بودن نمایندگان مشهد با 
مدیریت شهری در اجرای پروژه کوه پارک، گفت: با شهردار 
مشهد در اجرای این پروژه تفاوت نظر نداریم و هردو معتقدیم 
که این منطقه باید از فضای ترافیکی خارج شود. در این بین 
باید دید که آیا شورای شهر هم با این موضوع و تغییر کاربری 
این منطقه موافق اســت یا خیر. درصورتی که شورای شهر 
مشهد با این موضوع موافق نباشد، باید درباره این موضوع با 

هم جلساتی داشته باشیم.
 تلاش برای ملی کردن اراضی کوه پارک

محمدحسین حسین زاده بحرینی هم نماینده دیگری بود که 
در جریان این بازدید حضور داشت. او با بیان اینکه مردم به 
تفرجگاه نیاز دارند و کاربری پروژه کوه پارک در این موضوع 
بسیار مناسب است، گفت: در کنار فضای تفرجگاهی، باید 
تأسیسات فرهنگی هم در این محیط ایجاد شود که شهرداری 
هم تدابیر خوبی در این زمینه داشته است. تمام دغدغه ما 
این است که ۲طرف این معبر باید به اراضی ملی تبدیل شود 
و در کمیسیون ماده۵ کاربری آن به گونه ای تعیین شود که 
هیچ وقت در این ناحیه امکان برج سازی وجود نداشته باشد. در 
این زمینه شهرداری تضمین های لازم را داده است و در جلسه 
آینده ستاد تدبیر هم این موضوع دوباره مطرح خواهد شد و 
قرار بر این است که این موضوع را به کمیسیون ماده۵ ببریم. 

برای این کار باید عزمی جدی در مسئولان وجود داشته باشد 
و نتایج این موضوع به صورت مستند در اختیار عموم مردم قرار 
بگیرد تا همه بدانند که هیچ وقت، حتی در آینده های دور، این 
ناحیه به مکانی تجاری و ساخت وساز برج های گران قیمت 
تبدیل نخواهد شد. بحرینی با اشاره به اینکه در این زمینه بین 
تمامی نمایندگان مردم مشهد در مجلس اتفاق نظر وجود 
دارد، اظهار کرد: تنها اختلافی که وجود دارد بر سر این موضوع 
است که این طرح به عنوان یک پارک به اجرا برسد یا معبر 
باشد. برخی معتقدند که حالا که این فضا ایجاد شده است، 
برای تردد خودروها هم استفاده شود. از طرفی برخی دیگر 
معتقدند که اگر این مسیر برای تردد استفاده شود، در آینده 
در اطراف آن برج ها هم ساخته خواهند شد. درواقع افرادی 
که معتقدند اینجا تنها باید کاربری پارک داشته باشد، تنها 
به دلیل نگرانی از احتمال برج سازی در این محدوده چنین 
نظری دارند، ولی درباره اینکه ۲طرف این معبر نباید به مکان 
مسکونی یا تجاری تبدیل شود، هیچ کدام از نمایندگان مشهد 
اختلافی ندارند. درواقع این موضوع مطالبه رهبری است. ما در 
اینجا حضور داریم تا این مطالبه را عینیت ببخشیم. شهرداری 
و استانداری هم پای کار آمده اند و با همکاری دستگاه قضایی، 
مطمئن هستیم که کســی در آینده جرئت تعرض به این 

اراضی را نخواهد داشت.
 به دنبال لغو کاربری ترافیکی

فاطمه رحمانی، دیگر نماینده مردم مشهد در مجلس، هم در 
پایان این بازدید درباره پروژه کوه پارک گفت: با برررسی های 
انجام شده بنا را بر این گذاشتیم که کاربری ترافیکی این طرح 
لغو شود و تنها کاربری تفرجگاهی داشته باشد. کوه پارک باید 
حفظ شود و زمین های اطراف آن برای حفظ تنفس گاه های 
مشهد و در راستای نظر مقام معظم رهبری، کاربری فضای 

سبز داشته باشند و کاربری تجاری یا مسکونی پیدا نکنند.
 ارتفاعات جنوبی برای همه مردم مشهد

محمدرضا کلائی، شــهردار مشــهد، هم در جریان این 
بازدید و در تشــریح اختلاف نظرهایی که درباره اجرای 
پروژه کوه پارک وجود دارد، گفت: گفت وگو لازمه رسیدن 
به تصمیم بهینه اســت. بازدیدی که انجام گرفت، فضای 

خوبی را برای ایجاد گفت وگو فراهم کــرد. درباره اتفاقی 
که در کوه پارک در حال رخ دادن است، همه نمایندگان 
و دیگر مســئولان در این بازدید اجماع نظر دارند. بازدید 
از این پروژه باعث شد برای نمایندگان مشخص شود که 
خروجی پروژه ای که در ابتدا درباره آن اختلاف نظر وجود 
داشت، اگر به کار عملیاتی ختم شــود، برای مردم مفید 
است. البته همواره نظرات مختلف وجود دارد و درباره زیر 
بار رفتن این پروژه هم نظرات متفاوتی وجود داشت. طبیعتا 
جای این بحث و بررسی ها در بازدیدهای این چنینی است 
و تصمیم گیری درباره موضوع هم در کمیسیون ماده۵ و 
شورای عالی شهرسازی انجام خواهد شد. فکر می کنم پس 
از اینکه خروجی مطالعات زیست محیطی درباره این پروژه 
منتشر شود، بتوان اظهار نظر دقیق کرد و تصمیم نهایی 
گرفت. کلائی با بیان اینکه مهم ترین نکته در جریان بازدید 
از پروژه کوه پارک این بود که همه مســئولان درباره تمام 
کردن این پروژه و استفاده مردم از آن هم نظر بودند، اظهار 
کرد: این موضوع همدلی همه مسئولان درباره پروژه های 
مختلف شهری را نوید می دهد. به جز یکی از نمایندگان 
مجلس، فرد دیگری با اجرای این پروژه مخالف نبوده است. 
همه حرف طرف داران محیط زیســت و دانشجویانی که 
قرارگاه صیانت ایجاد کردند هم این بوده است که فضای 
این پروژه به محیطی تفریحی برای مردم تبدیل بشــود. 
الان هم که پروژه به مراحل پایانی خود رسیده است، همه 
اطمینان پیدا کرده اند که فضای این طرح فضایی تفرجی 
برای شهروندان شده و قصد اجرای آن فقط ایجاد مسیری 
عبوری نبوده است. در ادامه و با زیرساخت های دیگری که 
در اینجا فراهم خواهد شــد، بقیه دغدغه های موجود هم 
برطرف خواهد شد. ضمن اینکه مردم باید مطلع باشند و به 
شهر خود ببالند که در مقایسه با دیگر کلان شهرهایی مثل 
تهران که ارتفاعات آن ها به فضاهای سکونت گران قیمت 
تبدیل شده و عموم مردم از آن بهره مند نیستند، اینجا به 
همت همه مسئولان و بزرگواران از فضاها صیانت شده و 
درخت کاری های لازم هم انجام شــده است تا محیطی 

مناسب در اختیار تمامی مردم شهر قرار بگیرد.

در بازدید جمعی از مسئولان از کوه پارک چه گذشت؟
مروری بر مشروح وقایع بازدید جمعی از نمایندگان مجلس و شهردار مشهد از ارتفاعات جنوب شهر
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